

---

# L'Asie comme champ de déploiement des stratégies bancaires aux XIXe et XXe siècles. Asia as a field for banking strategies in the 19th and 20th centuries

Hubert Bonin<sup>\*1,2</sup>, Kazuhiko Yago<sup>\*3</sup>, and Nuno Valerio<sup>\*4</sup>

<sup>1</sup>Sciences Po Bordeaux (Sciences Po Bordeaux) – Sciences Po Bordeaux – Université de Bordeaux, France

<sup>2</sup>Groupe de Recherche en Economie Théorique et Appliquée (GREThA) – CNRS : UMR5113, Université Montesquieu - Bordeaux IV – Avenue Léon Duguit 33608 PESSAC, France

<sup>3</sup>Waseda University – Japan and Faculty of Science and Engineering, Japan

<sup>4</sup>University of Lisbon (ULISBOA) – Alameda da Universidade 1649-004 Lisboa,, Portugal

## Abstract (in French and English)

Notre atelier aura une double fonction. D'une part, il entend présenter les acquis d'un ouvrage paru en décembre 2014 : *Asian Imperial Banking History*, publié par Pickering & Chatto, Londres [collection " Banking, Money and International Finance: 3 " ; 240 pp. ; ISBN 978 1 84893 551 8]. D'autre part, il souhaite dégager les pistes d'investigation de programmes de recherche menés en parallèle et en coordination tout à la fois sur la base de fonds d'archives en cours d'exploitation, notamment par H. Bonin (" La Banque de l'Indochine sur les places impériales de Hong Kong et des concessions chinoises ") et par K. Yago (" Russo-Chinese Bank and Japanese banking in China at the turn of the 20th century "), ainsi que par S. Breuillard (" L'histoire patrimoniale des flux commerciaux en Mandchourie et Harbin "). Ce sera donc tout à la fois un bilan d'étape intermédiaire et une évocation de l'étape en cours de réalisation.

Our workshop will bear two functions. On one side, it will present the assets of a book published in December 2014: *Asian Imperial Banking History*, publié par Pickering & Chatto, Londres [collection " Banking, Money and International Finance: 3 " ; 240 pp. ; ISBN 978 1 84893 551 8]. On the other side, it intends to draw the outlines of further investigations by research programmes altogether followed in parallel and well-coordinated on the basis on archives funds being scrutinized, notably par H. Bonin ("Banque de l'Indochine on the the Kong Kong place and on the Chinese concessions") and by K. Yago ("Russo-Chinese Bank and Japanese banking in China at the turn of the 20th century"), and also by S. Breuillard ("Patrimony and heritage of trade in Manchouria and Harbin").

**Keywords:** Histoire bancaire, Chine, Russie asiatique, Inde, financement du négoce, Banque de l'Indochine, Russo, Chinese Bank, Mandchourie, archives d'entreprise, consulats, concessions en Chine, Hong Kong, Canton, Tianjin, Shanghai, Hankéou

---

\*Speaker